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Los vecinos del 
Besòs miran a 

Barcelona
Sant Adrià.- 

Las reivindicaciones 
de los vecinos del Besòs 
por la ocupación ilegal 
de pisos y el tráfico de 
drogas en el barrio han 
ido un paso más allá. 
Centenares de vecinos 
cortaron el puente de la 
Gran Via por la calle Ar-

gentina en dos ocasiones 
para reclamar al ayunta-
miento de Barcelona que 
no siga permitiendo que 
un traficante de drogas, 
conocido como “El Por-
tugués” siga viviendo en 
un piso del barrio gracias 
a un alquiler social que 
depende de los servicios 
del distrito de Sant Martí, 

algo que niega el consis-
torio barcelonés.

Por eso, una de sus 
pancartas, firmada por 
la Asociación de Vecinos 
del Besòs, está dirigida 
directamente a la alcalde 
de Barcelona, Ada Colau, 
con esta frase: “Sra. Ada 
Colau, estamos hartos, 
lléveselos ya”.Pàg. 4. 

Lideratge ètic 
a la Mina

S a n t  A d r i à . - 
L’Ajuntament vol prio-
ritzar la inserció laboral 
amb plans d’ocupació 
per persones en risc 
d’exclusió. Pàg.5.

Prioritzar la 
inserció

Sant Adrià.- El pro-
grama Vitamina treba-
lla al barri de la Mina 
per fomentar el liderat-
ge ètic com a eina de 
transformació. Pàg.6.

La Feria de Abril de 
nuevo en el Fòrum

Sant Adrià.- 
Hasta el próximo 1 

de mayo estará abierto 
el Real de la 45 Feria de 
Abril de Catalunya, que 
un año más se ha ins-
talado en el parque del 
Fòrum. En la inauguración 
estuvieron presentes el 
President de la Generali-
tat, Carles Puigdemont, y 
el alcalde de Sant Adrià, 
Joan Callau, y la alcal-
desa de Barcelona, Ada 
Colau.

Como en pasadas 
ediciones, Sant Adrià 
está representada en el 
Real por dos entidades, 
la Hermandad Nuestra 
Señora del Rocío Virgen 
de la Rocina y el Cen-
tro Cultural Gitano de la 
Mina.Pàgs.3. 

Campanya de 
civisme

Sant Adrià.- El con-
sistori ha iniciat una 
campanya cívica perquè 
els propietaris de gossos 
recollin els seus excre-
ments. Pàg.3.
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Venta y Reparación de 

Ordenadores, 
videoconsolas, y 

electrónica en general

Área 96 Computer 
 C/ Andreu vidal, 25 - Sant Adrià de Besòs 

Tel. 93 462 18 63 
info@area96computer.com - www.area96computer.com 

Horario: Lunes a Viernes de 10:00h a 14:00h  
y de 16h a 20:30h

Si la reparación dura más de 48horas, 
te prestamos un PC.

(Servicio válido para empresas y comercios)
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Opinió

Mari Carmen Lozano Pareja

Esglésies

Hi ha petons d’àvia, petons dolços, petons 
que apropen i altres que distancien, 
petons que passen inadvertits, i petons 
que creuen línies vermelles. És un 
dia més i els polítics afermats dins el 

Congrés no arriben enlloc. En un matí així, mentre ells 
intenten cercar la quadratura del cercle, la ciutadania 
continuem vivint amb factures que electrocuten; amb 
llistes d’espera que s’eternitzen; amb metges que 
deuen controlar si decideixen enviar-te a fer una 
prova o no; amb més persones sense sostre, amb 
més persones aturades, i amb més injustícies que 
van mermant els nostres ànims.

En un matí ple d’exterioritats i noticies llegeixo que 
l’origen del terme església es remunta a un vocable grec 
que significa “assemblea”, el lloc on es desenvolupen 
els serveis religiosos públics, amb imatges que són 
adorades pels fidels. Sonen campanes. Ens apropem 
una mica més, dins d’aquesta societat desconsolada, 
i veiem com el Congrés dels Diputats s’ha convertit 
en una mena de temple on els diferents parlamentaris 
llancen el seu sermó.

Entre sermó i campanes, apareix ell, amb el cap alt, 
els cabells recollits en una cua, el rostre amb somriure 
innocent, i un petó instigador als llavis. Què podem 
dir, doncs que només amb un petó Iglesias va captar 
l’atenció de tothom, dels assistents al Congrés, de la 
premsa i dels ciutadans deixant constància davant tots 

els presents que el comportament no verbal és una 
eina poderosa, a la nostra disposició, un llaç invisible 
per convèncer o influir a nivell psicològic. Com bon 
coneixedor dels temps mediàtics i els mitjans de 
comunicació Iglesias té clar que la comunicació no 
verbal, el llenguatge silenciós, és clau per vendre 
idees o vendre fum.

Vivim en una societat en la que cridar l’atenció està 
de moda, i amb només un petó, Iglesias va creuar la 
línia vermella. Potser se’l va ocórrer la idea mentre 
escoltava la cançó de Pablo Alboran, El Petó, o potser 
la va agafar del llibre vermell de les marques de Luis 
Bassat “Com construir marques d’èxit”, perquè amb 
aquest gest, intencionat i transgressor, va deixar 
constància que qui sap de comunicació sap allò que 
ha de fer per no passar desapercebut, coneix com 
transformar el producte en marca, i el marketing polític 
en mera estratègia comunicativa.

Un gest provocador creuant la línia vermella, 
traspassant l’ideari ètic-polític, escenificant un gir dins 
d’una senda que, de moment, no sabem on es portarà. 
I així la política va caminant a cops, amb obstacles, 
amb sacsejades egòlatres i sorolls egoistes. Tot està 
fosc i jo em pregunto: - seran els petons d’Iglesias de 
ruptura o de reforma?

Jaume Vallès

Trobada a la cimera

Trobades com la del “civet de la Fonteta” 
a l’Empordà són altament recomenables. 
Catalunya i Espanya necessiten moltes 
d’aquestes reunions. Però tinc l’opinió de 
que, a més del tema cabdal Catalunya-

Espanya, també es podría haver aprofitat aquesta 
cimera per abordar continguts pràctics relacionats.

A totes aquestes personalitats, representatives dels 
centres de decisició dels poders econòmics, polítics i 
socials del nostre país, poc els hagués costat tractar 
també constituir-se en grup de pressió per vetllar per la 
reactivació del deteriorat Estat del benestar, impulsant 
l’economia social activa, per tal de recuperar el nivell 
dinàmic perdut per la nostre classe mitja.

Cal considerar l’actual i accelerat traspàs de classes 
mitges a classes pobres, el que pot crear importants 
dificultats per construir bases estables a la solució 
dels problemes territorials tractats a la cimera. Podria 
passar que la problemàtica social frenés o dificultés 
algunes de les solucions sorgides a la reunió del “civet 
de la Fonteta”. També és possible que, sense fer-se 
públic, el tema social s’hagi afrontat discretament. 
Seria lògic, tractant-se d’una concentració de 
personalitats responsables, seria el més raonable. 
Esperem-ho.

¿De qué sirve un pleno?

En la anterior legislatura nos habíamos acostumbrado a pleno largos hasta la extenuación por mociones que poco tenían que ver con la realidad 
municipal. En la mayoría de las ocasiones procedían de un partido político que desde algún que otro grupo político calificaban de “anomalía”. La 
anomalía desapareció tras cuatro años en el consistorio, pero la formación del consistorio adrianense, con cuatro nuevos partidos, ha provocado 
que nuevas voces, antes ausentes, tengan derecho a dar su opinión en los plenos. Con lo cual, cada una de las mociones que se presentan, si 
no es de forma conjunta, provoca como mínimos 45 minutos de discusión. En los últimos plenos, las mociones se han multiplicado, llegando a 

alargar la celebración del pleno en más de cinco horas, como sucedió el pasado mes de marzo. En el último pleno celebrado este pasado lunes, una decena 
de mociones desanimaba al más optimista ciudadano que se acercaba a la sala de plenos. La mayoría de las mociones, además, poco tenían que ver con 
los problemas de la ciudadanía, algo que ya hemos tratado en más de una ocasión en este espacio editorial. El pleno coincidió con una sonora protesta de la 
plataforma en contra de la construcción de un crematorio en la ciudad. El líder de Ciutadans de Sant Adrià, Pedro Sánchez, se refirió precisamente a dichas 
personas y afirmó que no sabía qué pensarían las personas abajo concentradas del debate que se estaba llevando a cabo en la sala. 

Es lícito que cada formación política quiera sentar debate sobre los temas que nos toca vivir, aunque sean supramunicipales. En el pasado pleno se suce-
dieron mociones por un nuevo pacto entre Catalunya y España, por declarar persona non grata al rey Felipe VI o a favor de la unidad de España. Ninguna 
fue aprobada, algo que ya sabían todos los miembros del consistorio y el público presente en la sala. Pero había que debatir, que es lo que más se hace 
en política. Hablar y hablar. O al menos es lo que recibe la ciudadanía. El numeroso público presente en el último pleno no podía reprimir algún que otro 
comentario, en algunos casos ofensivo, sobre la postura de los partidos en ciertas polémicas. El hastío regresa y se refleja en el rostro de los ciudadanos 
que están a la vuelta de unas nuevas elecciones generales y que ven, o al menos consideran, que sus gobernantes locales se pasan el pleno debatiendo 
sobre temas en los que un consistorio, por muy grande que sea, y miren que el nuestro es pequeño, no tiene ningún tipo de potestad. El debate siempre es 
enriquecedor, pero cuando las posturas están enrocadas y son inamovibles, es como darse cabezazos contra la pared.    

Y ya que estamos. Avanzar el pleno a las 18 horas no sería mala idea. Al menos acabaríamos todos cenando antes y aliviando las ganas de cometer actos 
poco cívicos.     
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Pitos para Ada Colau en la inauguración 
de la 45 Feria de Abril de Catalunya

Montse Sáez

Sant Adrià.-
El 22 de abril encen-

dió sus luces la 45 edición 
de la Feria de Abril de 
Catalunya, que permane-
cerá abierta en el Parc del 
Fòrum hasta el próximo 
domingo, 1 de mayo. En 
la inauguración estuvieron 
presentes, entre otros, el 
President de la Generali-
tat de Catalunya, Carles 
Puigdemont, la alcaldesa 
de Barcelona, Ada Colau, 
el alcalde de Sant Adrià de 
Besòs, Joan Callau, el pre-
sidente de la Federación 
de Entidades Culturales 
Andaluzas en Cataluña 
(FECAC), Daniel Salinero, 
y el vicepresidente eco-
nómico del Govern, Oriol 
Jonqueras.

El momento más des-

tacable de la inauguración 
se vivió cuando la alcal-
desa barcelonesa tomó el 
micrófono para dirigirse 
al público que asistía al 
acto institucional dentro 
de la caseta de la orga-
nización. Ada Colau tuvo 
que escuchar una sonora 
pitada que, a juzgar por su 
reacción no se esperaba. 
“No sé por qué pitáis pero 
si queréis cuando baje 
del escenario hablamos”, 
dijo. Además, aunque des-
tacó que el camino hasta 
ahí no había sido fácil “lo 
importante es que se ha 
llegado, porque la Feria 
de Abril quiere a Barce-
lona y Barcelona quiere a 
la Feria de Abril”, afirmó 
Ada Colau.

La edición número 
45 de la Feria de Abril 
de Catalunya está mar-

cada por una importante 
reducción del horario, ya 
que en esta edición el 
Real cerrará sus puertas, 
los días de cada día, me-
nos el viernes, a las 23 
horas. También los fines 
de semana y el viernes se 
reduce el horario, pasan-
do a cerrar de las 4.30 a 
las 3.30 horas. El motivo 
es evitar molestias a los 
vecinos de la zona. 

Con el cambio de go-
bierno municipal también 
ha cambiado la exigencia 
en temas como la segu-
ridad. Se ha aumentado 
presencia de agentes, en 
especial en las zonas de 
entrada y salida al Real, 
y además se ha requeri-
do a la organización que 
establezca controles para 
tener siempre presente 
el aforo.

Como en pasadas 
ediciones, Sant Adrià 
está representada en el 
Real por dos entidades, 

la Hermandad Nuestra 
Señora del Rocío Virgen 
de la Rocina y el Centro 
Cultural Gitano de la 

Mina. Ambas recibieron 
la visita del alcalde, Joan 
Callau, el día de la inau-
guración. 

El alcalde adrianense, Joan Callau, con algunos concejales del Ayuntamiento, posa con algunos 
miembros de la Hermandad Rociera Virgen de la Rocina, en su caseta de la Feria.

JP

Campanya per fomentar la recollida 
d’excrements de gos a Sant Adrià

Redacció

Sant Adrià.-
El 25 d’abril es va 

donar el tret de sortida 
a la campanya cívica “La 
caca no és del teu gos, es 
teva”, que vol conscien-
ciar les persones propie-
tàries de gossos perquè 
recullin els excrements. 
La presència de caques 
de gossos per carrers, 
places i parcs és una de 
les principals queixes dels 
ciutadans adrianencs.

Una de les prioritats 
de l’equip de govern per 
a aquesta legislatura és 
la millora del civisme i la 
convivència a la ciutat 
i amb aquest objectiu, 
té previst desenvolupar 
quatre campanyes so-
bre quatre dels aspectes 

que preocupen més a la 
ciutadania: la primera, 
és la que s’enceta ara 
per aconseguir reduir les 
deposicions dels gossos 
en els espais públics; les 
properes se centraran en 
el bon ús de l’espai públic 
( disminuir els mobles al 
carrer i fomentar el reci-
clatge); en garantir el des-
cans a les comunitats de 
veïns i fomentar la cura 
dels bens comuns (espais 
i mobiliari urbà).

La campanya “La caca 
no és del teu gos, és teva” 
compta amb diferents ac-
cions de caire informatiu 
i per fer prendre cons-
ciència: cartells que es 
penjaran per tot el municipi 
i fulletons en els quals 
s’argumenta perquè s’han 
de recollir els excrements. 

Es donen consells per pas-
sejar el gos, es fa un resum 
de l’Ordenança de bon 
veïnatge i bon ús de l’espai 
públic i es descriu el model 

de ciutat que volem assolir. 
Aquests fulletons es po-
dran trobar a l’Ajuntament 
i a diversos centres públics 
del municipi (biblioteques, 

centres esportius, etc.) i 
a partir del setembre, la 
difusió es reforçarà amb 
un grup d’agents cívics 
que també els repartiran 

pel carrer i informaran els 
propietaris i propietàries de 
gossos. També cal destacar 
el paper actiu que tindrà la 
Policia de Proximitat, que 
vetllarà pel compliment 
de l’Ordenança en aquest 
aspecte.

Tant pel que fa a 
aquesta actuació sobre els 
excrements dels gossos 
-sobre la qual es focalit-
zaran els esforços durant 
aquest 2016- com pel que 
fa a la resta d’aspectes 
de civisme, l’Ajuntament 
fomentarà les vies de 
diàleg i mediació amb els 
ciutadans i ciutadanes, 
però quan això no sigui 
possible vetllarà perquè 
es respecti la convivència 
(l’Ordenança preveu san-
cions que poden anar des 
de 150 a 1.500 euros).

És la primera que s’enceta en el marc de l’Ordenança de bon veïnatge i bon ús de l’espai públic per assolir una ciutat més cívica. 

COMUNICACIÓ SAB

L’alcalde, Joan Callau (esquerra), amb la imatge de la campanya i alguns dels agents. 

El Real continuará abierto hasta el próximo domingo, 1 de mayo, a las 23 horas.
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Los vecinos del Besòs cortan la Gran Via 
para reclamar la marcha de un vecino

Redacció

Sant Adrià.-
Las reivindicaciones 

de los vecinos del Besòs 
por la ocupación ilegal 
de pisos y el tráfico de 
drogas en el barrio fue 
un paso más allá ayer. 
Centenares de vecinos 
han cortado el puente de 
la Gran Via por la calle Ar-
gentina en dos ocasiones 
para reclamar al ayunta-
miento de Barcelona que 
no siga permitiendo que 
un traficante de drogas, 
conocido como “El Portu-
gués” siga viviendo en un 
piso del barrio gracias a 
un alquiler social que de-
pende de los servicios del 
distrito de Sant Martí.

Por eso, una de sus 
pancartas, firmada por 
la Asociación de Vecinos 
del Besòs, está dirigida 
directamente a la alcalde 
de Barcelona, Ada Colau, 
con esta frase: “Sra. Ada 
Colau, estamos hartos, 
lléveselos ya”. Según 
los vecinos, “El Portu-
gués” y su familia están 
viviendo en un piso del 
barrio propiedad de un 
banco gracias a la inter-
vención de los servicios 
sociales de Sant Martí. 
Circunstancia que niega 
el consistorio barcelonés, 
que asegura que dicha 
persona ha llegado a un 
acuerdo con un particular, 
sin intervención alguna 
de los servicios sociales. 

La presión vecinal puede 
que esté surtiendo efec-
to y que “El Portugués” 
se esté replanteando su 
marcha del Besòs.

La situación en el 
barrio se ha calmado 
bastante desde que co-
menzaran las reivindica-
ciones el otoño pasado, 
consiguiendo gracias a 
la presión administrativa, 
policial y sobre todo ve-
cinal que algunas de las 
ocupaciones acabaran. 
Solo quedan dos. 

Exigen al consistorio barcelonés que eche a un traficante que vive de alquiler social.

MS

video de la reivindicación:
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L’Ajuntament de Sant 
Adrià prioritza la inserció 
laboral dels col·lectius 
amb més dificultats

Redacció

Sant Adrià.-
La regidora de Pro-

moció Econòmica, Filo 
Cañete, ha presentat als 
mitjans de comunicació 
les línies estratègiques 
de la política d’ocupació 
de l’equip de Govern per 
a aquesta legislatura. Es 
tracta de tot un seguit de 
programes i actuacions 
que, com ha destacat la 
regidora, tenen com a 
objectiu prioritari “afavorir 
la inserció en el mercat la-
boral de les persones amb 
més dificultats d’accés”. 
Així doncs, joves, majors 
de 45 anys, persones atu-
rades de llarga durada i 
dones monoparentals són 
els col·lectius a qui princi-
palment es destinaran tant 
els plans d’ocupació com 
els programes que treba-
llen directament la inserció 
en el mercat laboral.

Sota el lema “Treba-
llem per la teva feina”, 
les actuacions segueixen 
dues línies: d’una banda, 
les adreçades a aquests 
col·lectius amb problemes  
per accedir al mercat de 
treball; d’altra banda, les 
dirigides als agents crea-
dors d’ocupació com ara 
emprenedors, autònoms i 
empresaris. La previsió de 
dotació de les polítiques 
d’ocupació per a aquest 
any està al voltant de 
1.300.000 euros.

Entre els programes 
adreçats als col·lectius 
vulnerables cal destacar-
ne dos per la seva singu-
laritat i per ser pioners: un 
adreçat a dones monopa-
rentals i un altre adreçat a 
majors de 45 anys.

El Pla d’ocupació 
“Dones monoparentals” 
és un programa pilot de 
l’Ajuntament sense cap 
referent a l’àrea metro-

politana, que compta amb 
ajut econòmic de l’AMB i 
que es posarà en marxa 
el proper 3 de maig. Hi 
participaran 7 dones amb 
fills a càrrec i també una 
cuidadora. Les 7 dones 
desenvoluparan tasques 
de manteniment de la 
via pública, rebran for-
mació  i en aquesta línia 
portaran a terme un curs 
de control d’accessos 
que les qualificarà per 
donar suport en tasques 
d’atenció al públic tant en 
espais municipals com en 
centres escolars públics. 
La cuidadora tindrà a cà-
rrec els infants mentre les 
mares estan treballant. 
Amb aquest programa 
s’aconsegueixen tres fi-
tes: contractació laboral 
(de 6 mesos), concilia-
ció familiar i millora de 
l’ocupabilitat.

L ’A juntament  ha 
sol·licitat a la Diputació 
finançament per posar 
en marxa un programa 
també pioner que té com 
a objectiu la inserció la-
boral de 15 persones 
majors de 45 anys. El 
programa treballarà de 
manera intensiva la mo-
tivació de les persones 
participants i posarà al 
seu abast un dispositiu 
intens d’orientació, as-
sessorament i prospecció 
d’empreses per a la recer-
ca activa de feina.

D’altra banda, es-
tan en marxa dos plans 
d’ocupació (PO) adreçats 
prioritàriament a perso-
nes aturades de llarga 
durada: en primer lloc, un 
Pla d’ocupació  finançat 
pel Servei d’Ocupació de 
Catalunya (SOC) en què 
participen 14 persones 
(7 auxiliars administratius 
i 7 peons) que finalitzarà 
al maig. Dos dels partici-
pants pertanyen al projec-

te Àngels, un programa a 
través del qual es fan pe-
tits arranjaments als habi-
tatges de persones en risc 
d’exclusió i per tant millo-
ra la seva qualitat de vida  
i que també beneficia als 
treballadors participants 
en el programa perquè 
amb la pràctica augmen-
ten la seva  qualificació 
professional; el segon 
és un Pla d’ocupació en 
l’àmbit de la Llei de ba-
rris, actualment en marxa 
amb 10 persones (peons 
i oficials).

També s’han convocat 
programes cofinançats 
per l’AMB adreçats a 
empreses, emprenedors i 
autònoms. En primer lloc, 
el Programa de suport a la 
contractació a les empre-
ses que es posa en marxa 
per segona vegada.

En segon lloc, el Pro-
grama de suport als au-
tònoms i emprenedors, 
una iniciativa nova que 
encara s’està acabant de 
dissenyar.

I els plans d’ocupació 
amb dos perfils: el pri-
mer serà un perfil tèc-
nic que reforçarà l’Àrea 
de Promoció Econòmi-
ca de l’Ajuntament en 
l’execució de les dues 
línies anteriors (de suport 
a la contractació a les 
empreses i de suport als 
autònoms i emprenedors) 
ja que és necessari fer un 
seguiment molt exhaus-
tiu i d’acompanyament 
de les empreses i els 
emprenedors; el segon 
perfil estarà orientat a 
reforçar el servei a la Via 
Pública.

Com a programes pioners destaquen dos plans d’ocupació: un adreçat a 
dones monoparentals i un altre adreçat a persones majors de 45 anys.

Redacció

Badalona.-
“L’eix Besòs és un es-

pai emergent que s’ha de 
desenvolupar i que té un 
gran futur al seu davant. 
L’eix Besòs és un eix 
d’oportunitats”. Aquesta 
va ser una de les afirma-
cions que l’alcaldessa de 
Badalona, Dolors Saba-
ter, va adreçar el passat 
19 d’abril als assistents 

al debat ‘Per un espai 
metropolità més just, 
democràtic i sostenible’ 
organitzat en el marc de 
la Jornada de participa-
ció ciutadana sobre el 
Pla d’Actuació Metropo-
lità (PAM) 2015-2019, 
que també va comptar 
amb l’assistència de 
l’alcaldessa de Barcelona 
i presidenta de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona, 
Ada Colau; de l’alcalde 
de Sant Adrià de Besòs, 
Joan Callau; i del tinent 
Alcalde d’Urbanisme de 
Santa Coloma de Grame-

net, Jordi Mas.
A la jornada de par-

ticipació ciutadana ‘Con-
tinu urbà/àmbit Besòs’, 
celebrada a l’antic Escor-
xador, es van tractar te-
màtiques que afecten els 
municipis de Barcelona, 
Badalona, Santa Coloma 
de Gramenet, Sant Adrià 
de Besòs, Montgat i Tia-
na, relacionades amb l’eix 
del Besòs, la mobilitat i 
els transports, l’energia, 

el canvi climàtic i la po-
bresa energètica. 

Dolors Sabater va 
afirmar que “Badalona 
forma part de la Gran 
Barcelona que ara ens 
mira d’una altra manera. 
I això és molt bo per a Ba-
dalona, però també per a 
la resta de municipis que 
configuren l’Àrea Metro-
politana”. “Les fronteres 
ara són frontisses. Per 
això, els municipis ara 
podem fer moltes més co-
ses, perquè estem deixant 
de donar-nos l’esquena i 
estem treballant junts 

en tots aquells elements 
que ens són comuns” 
va afirmar l’alcaldessa. 
“Sovint l’Àrea Metropo-
litana de Barcelona ha 
treballat més intensament 
els temes urbanístics 
que d’altres, però ara 
l’AMB està posant més 
l’accent en els temes 
que afecten més directa-
ment als veïns i veïnes, 
a les persones. Ara està 
treballant en favor de les 

polítiques socials i de la 
igualtat d’oportunitats”, 
va afegir.

Per la seva banda, 
Ada Colau va indicar que 
“cal deixar enrere els 
temps quan la capitalitat 
de Barcelona era arrogant 
amb la resta de municipis 
de l’àrea metropolitana”.

L’alcalde de Sant 
Adrià i les alcaldesses 
de Badalona i de 
Barcelona destaquen la 
importància del Besòs 

COMUNICACIÓ BDN

Badalona acull una Jornada de participació ciutadana sobre el Pla 
d’Actuació Metropolità 2015-2019.
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El projecte Vitamina treballa el lideratge 
ètic com a eina de transformació social 

Redacció

Sant Adrià.-
La Fundació Carta de 

la Pau dirigida a l’ONU 
està desenvolupant al 
barri de la Mina el pro-
jecte Vitamina: liderat-
ge ètic i transformació 
social, des del passat 
mes d’octubre. Aquest 
projecte té com a missió 
apoderar adolescents del 
barri i convertir-los en 
referents de convivència, 
motors de canvi i en líders 
de la seva comunitat. El 
projecte pretén oferir un 
espai d’experiències vi-
tals i oportunitats, trencar 
l’exclusió social i fomen-
tar l’ emprenedoria social 
dels participants.

Amb la  vo luntat 
d’assolir aquests objec-
tius es treballa en quatre 
línies: la potenciació i 
desenvolupament del ta-
lent dels joves, el foment 
dels vincles de qualitat 
(els que respecten i fan 
créixer la integritat de 
l’altre) amb l’entorn, ge-
nerar noves oportunitats 
per als participants amb 
la finalitat de millorar la 

seva qualitat de vida i de 
l’entorn i el suport, as-
sessorament i acompan-
yament per tal d’assolir 
la pròpia autonomia (per-
sonal i laboral) als joves. 
Foment del compromís 
actiu i comunitari de cada 
un d’ells i d’elles.

Vitamina s’adreça a 
joves entre 12 i 16 anys 
vinculats a entitats del 

barri i que ja mostren cer-
ta motivació i compromís. 
Aquest curs 2015-2016 
el projecte ha començat 
amb un grup de nois i 
noies membres de dues 
entitats esportives: el 
Club de Futbol Sala La 
Mina i el Club de Lluita 
La Mina.

Vitamina és un pro-
grama llarg en el temps, 

té una durada de 10 anys, 
i inclou un programa edu-
catiu de quatre anys, 
temps en què es fan 
activitats setmanals du-
rant el curs i una sortida 
de convivència el juliol. 
Aquest primer any s’està 
treballant l’aspecte perso-
nal, els segon es dedicarà 
a la part relacional de 
l’individu, el tercer any 

al social-emprenedor i, 
el quart, l’assoliment de 
l’autonomia (recerca de 
feina, continuació dels 
estudis...).

Durant el curs esco-
lar, els participants es 
troben un cop per set-
mana en sessions d’hora 
i mitja. En aquestes ses-
sions es treballa un pla 
educatiu basat en quatre 
tipus d’intel·ligència: la 
intrapersonal, la inter-
personal, l’emocional i la 
intel·ligència espiritual. 
Aquestes sessions es 
combinen amb altre tipus 
d’activitats que a més de 
tenir un caire lúdic també 
treballen aspectes del 
lideratge. Un exemple és 
la sortida a la Foixarda, 
un espai de pràctica de 
l’escalada, que es va or-
ganitzar el passat mes de 
febrer, i on a més de fer 
exercici físic es va treba-
llar tant en grup com a ni-
vell individual l’esperit de 
superació, la resiliència, 
l’esforç i la coordinació 
física i mental.

A més, al llarg del 
curs, els adolescents po-
den conversar amb pro-

fessionals de referència 
i conèixer projectes em-
prenedors de diferents 
àmbits amb l’objectiu de 
que ampliïn la seva mira-
da cap al món.

Paral·lelament també 
es treballen amb els pares 
i mares dels adolescents 
que poden ajudar a què 
el seu fill o filla potenciï 
el creixement personal i 
l’apoderament. Un exem-
ple és la xerrada sobre el 
bullyng que la professora 
de Filosofia de la Universi-
tat de Barcelona, Begoña 
Roman, va impartir el 
passat mes de març a 
pares, mares i joves de les 
dues entitats esportives.

El projecte Vitamina 
compta amb el suport de 
la Diputació de Barcelona 
(Àrea d’Igualtat i Ciutada-
nia), l’Obra Social de la 
Fundació “La Caixa”, la 
Fundació Privada Cottet-
Mor i l’Ajuntament de 
Sant Adrià de Besòs.

S’està duent a terme a la Mina amb la participació d’adolescents del Club Futbol Sala i el Club de Lluita.

L’actuació, de gran abast, va començar a principis d’any i ha consistit 
en la reparació dels problemes de les façanes i tanques de l’edifici, 

que fa uns mesos va detectar l’Ajuntament.

COMUNICACIÓ SAB

COMUNICACIÓ SAB

Finalitzen les obres de l’Escola Pompeu Fabra

Redacción

Sant Adrià.-
El passat 19 d’abril 

es va fer el lliurament 
of ic ia l  de les  obres 
d’arranjament dels tan-
caments de l ’Escola 
Pompeu Fabra, l’acte ha 
comptat amb la presèn-
cia de l’alcalde, Joan 
Callau. 

L’actuació, de gran 
abast ,  va començar 

a principis d’any i ha 
consistit en la repa-
ració dels problemes 
de les façanes i tan-
ques de l’edifici, que fa 
uns mesos va detectar 
l’Ajuntament. 

Amb aquesta in -
tervenc ió s ’ev i taran 
problemes futurs que 
puguin afectar als tan-
caments de l’edifici. 
Le s  ob re s  han  t i n -
gut una durada de 4 

mesos i un cost total 
de 345.879,60 euros, 
finançat pel Departa-
ment d’Ensenyament de 
la Generalitat.



7Abril 2016 -

La Plataforma Stop 
Crematori se hace oír 
a las puertas del pleno

MS

Sant Adrià.-
Los primeros minu-

tos del pleno ordinario 
del mes de abril, que 
se llevó a cabo el 25 de 
abril, tuvieron música de 
fondo. De viento, sobre 
todo, acompañado por 
el soniquete de las ca-
cerolas que tan de moda 
se han puesto en Sant 
Adrià últimamente y que 
constituyen la mejor ma-
nera de expresión para la 
ciudadanía ante lo que 
ellos consideran una in-
justicia. Ayer el motivo 
era el crematorio que se 
ha aprobado y que, si 
no pasa algo realmen-
te extraño, se acabará 
construyendo cerca del 
Museu d’història de la 
immigració de Catalun-
ya. La Plataforma Stop 
Crematori se concentró a 
las puertas del consisto-
rio para dejar claro a sus 
representantes políticos 
que no son pocos y que 
continuarán haciendo rui-
do “para no seguir siendo 
el vertedero de la gran 
Barcelona”. Por ahora 
ya llevan más de 5.000 
firmas, y anuncian más 
movilizaciones.

Mientras, en el interior 
de la sala de plenos, con 
los pitidos y las cacerolas 
de fondo, los políticos 
adrianenses se enfrenta-
ban a otro pleno marato-
niano, con más de una 
decena de mociones, algu-

nas de ellas más polémicas 
que productivas. Había dos 
marcadas en negro, por la 
temática y por los parti-
dos que las presentaban. 
Primero, ERC presentó la 
suya para declarar al rey 
Felipe VI persona non grata 
en la ciudad. La filosofía, 
aseguró Rubèn Arenas, 
era dar apoyo a la repú-
blica y dejar claro que la 
monarquía es un sistema 
retrógrado. Tan solo con-
siguió el apoyo de CDC, 
ICV-EUiA y Sant Adrià en 
Comú. Las abstenciones 
de MES y los votos en 
contra de PP y Ciutadans 
la tumbaron.

La segunda de las 
mociones polémicas, que 
algunos vieron como una 

respuesta a la de Esque-
rra, fue la presentada por 
el PP a favor de la unidad 
de España. Tan solo con-
siguió el voto favorable 
de Ciutadans, a pesar de 
que el propio Pedro Sán-
chez, líder de la forma-
ción naranja adrianense, 
aseguró que no estaban 
del todo de acuerdo en 
la forma. De hecho, el 
voto fue personal, y uno 
de los tres concejales de 
Ciutadans votó en contra 
de la moción.

Antes de que comen-
zara el debate supramuni-
cipal, se había aprobado 
una moción presentada 
por ICV-EUiA para crear 
un juzgado de familia 
provisional.

JOSEP CUBIAS

JP

Actualitat

JOSEP CUBIAS

Rubèn Arenas (ERC), presentando la moción para declarar 
persona non grata el rey Felipe VI en el pleno de abril.

JP

El pasado 24 de abril, la plaça de la Vila acogió una matinal “costum” solidaria con el objetivo de 
conseguir fondos para la investigación de la ELA. Durante toda la mañana hubo estands informativos, 
masajes, una exposición de motos, una exhibición de baile country y carpes con diversas actividades. 
El acto se enmarca dentro de la programación de actos solidarios para recaudar fondos destinados a la 
investigación de la ELA que culminará el 19 de junio con una ruta solidaria corriendo o caminando.

JP

Sant Jordi al carrer 
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Redacció

Sant Adrià.-
En la  sess ió  or -

dinària del Ple del 30 de 
març, es va aprovar amb 
l’abstenció del PP i el 
vot favorable de la resta 
de grups municipals, la 
proposta de resolució que 
declara com a Bé Cultu-
ral d’Interès Local (BCIL) 
les construccions de les 
Tres Xemeneies i l’edifici 
de la sala de turbines de 
l’antiga central tèrmica.

El dictamen explica 
els fonaments de la ido-
neïtat de la declaració de 
les Tres Xemeneies com 
a BCIL que es basen en 
l’informe tècnic elaborat 
pel Servei de Patrimoni 
cultural de la Diputació, 
lliurat a l’Ajuntament el 
passat 29 de febrer, que 
destaca els següents va-
lors, com la relació de les 
Tres Xemeneies amb la 
història i la cultura de Ca-
talunya, i els seus valors 
històrics, arquitectònics, 

industrial, científic, tèc-
nic, simbòlic, identitari i 
paisagístic.

També es fa esment 
d’altres suports a la de-
claració de BCIL per part 
d’entitats de prestigi de 
l’àmbit de l’arquitectura 
i el patrimoni cultural, a 
més de la petició inicial de 
la Plataforma per a la Con-
servació de les Tres Xe-
meneies, que demostren 
el recolzament acadèmic i 
popular al procés endegat 
per l’Ajuntament: la Fun-
dació DOCOMOMO (Do-
cumentation and Conser-
vation of buildings, sites 
and neighbourhoods of 
the Modern Movement), 
l’Agrupació d’Arquitectes 
per a la Defensa i la In-
tervenció en el Patrimoni 
Arquitectònic (AADIPA) 
del Col.legi d’Arquitectes 
de Catalunya (COAC), 
l’Associació del Mu-
seu de la Ciència i de la 
Tècnica i d’Arqueologia 
Industrial de Catalunya 
(AMCTAIC), la Comisión 

de Seguimiento del Plan 
Nacional de Patrimonio 
Industrial, Comissions 
Obreres (CCOO) i Dones 
del futur.

Un dia abans de la 
celebració del ple, Endesa 
va entrar a l’ajuntament 
una instància per cedir 
a la ciutat les tres xeme-
neies i la sala de turbines. 
Amb aquesta jugada, 
la companyia elèctrica 
torna a deixar la pilota a 
la teulada municipal. El 
govern tan sols ha mani-
festat que està estudiant 
la proposta. Ho haurà 
d’estudir molt, ja que el 
manteniment de la infra-
estructura té un cost de 
400.000 euros l’any.  

El ple aprova la 
proposta de declaració 
com a BCIL de les Tres 
Xemeneies
Per la seva part, Endesa va decidir un dia abans del ple cedir-les, junt 

amb la sala de turbines, al consistori.

MOSSOS D’ESQUADRA

Fabian Mohedano 
visita les 3 xemeneies 
i el front marítim de la 
mà d’ERC Sant Adrià

Redacció

Sant Adrià.-
El diputat de Junts 

pel Sí al Parlament de Ca-
talunya, Fabian Moheda-
no, ha volgut conèixer de 
primera mà el front marí-
tim adrianenc i les Tres 
Xemeneies, la propietat 
de les quals Fecsa-Endesa 
ha ofert recentment a 
l’ajuntament de Sant 
Adrià. Mohedano ha vol-
gut escoltar l’opinió del 
president de la plataforma 
per a la conservació de 
les Tres Xemeneies, Roger 
Hoyos, així com el posi-
cionament del territori.

Les principals con-
clusions de la trobada 
passen per un projecte 
global que inclogui tant 
les Tres Xemeneies com 
la resta de terrenys que 
s’estenen fins a la desem-
bocadura del riu Besòs. 
Acompanyat per Hoyos i 
els dos regidors d’ERC a 
Sant Adrià, Rubèn Arenas 
i Antoni Vélez, Mohedano 
ha coincidit a assenyalar 
que cal inversió públi-
ca en la zona i no no-
més buscar l’especulació 
immobiliaria.

Mohedano ha coinci-
dit a destacar que Sant 
Adrià no ha de quedar 
aïllada de la resta de 
municipis metropolitans 
i que “no s’ha de veure 
las xemeneies com un 
problema, sinó com una 
oportunitat”. Aquesta 
oportunitat passaria per 
impulsar un projecte de 
projecció internacional.

“La conservació de 
les xemeneies i la sala 
de turbines ha d’anar lli-
gada a la conservació del 
poliesportiu Marina-Besòs 
i el Parc del Litoral, i ha 
de trobar una sol·lució 
que integri la zona amb 
el barri de Sant Joan i la 
resta del municipi”, ha 

destacat Arenas al final 
de la visita.

En la seva visita el 
diputat del Parlament 
ha compartit la preocu-
pació per la mala gestió 
del consistori a l’hora 
de defensar la voluntat 
dels ciutadans. El procès 
participatiu endegat per 
l’ajuntament no ha arribat 
a tota la ciutadania, i la 
declaració de BCIL s’ha 
fet tard, quan ja s’havia 
buidat l’edifici de tots 
els elements d’interès 
industrial.

Un abocador a cel 
obert

La visita també ha 
servit per mostrar la de-
gradació del voral de les 
vies del tren, que s’ha 
convertit en un abocador 
a cel obert per la manca 
de manteniment d’Adif, 
entitat que depèn del 
Ministerio de Fomento 
espanyol, que incompleix 

sistemàticament la seva 
obligació de conservació.

Els regidors de la ciu-
tat han mostrat al diputat 
l’estat de la zona, trans-
metent-li la preocupació 
pels problemes medio-
ambientals i de salubritat 
que suposa, pel perill per 
a les persones que traves-
sen les vies del tren i per 
la degradació de la zona, 
que empobreix la imatge 
del municipi.

Els republicans, da-
vant d’aquesta situa-
ció, van instar al Ple de 
l’Ajuntament a través 
d’una instància al traspàs 
de Rodalies a la Genera-
litat de Catalunya com 
a possible solució i a 
resoldre el problema que 
pateixen els adrianencs 
durant mesos, moció que 
va generar el consens del 
consistori, fins i tot del PP, 
del qual depèn encara en 
funcions l’administració 
d’ADIF.

ERC SAB

Ho ha fet acompanyat dels regidors d’Esquerra del municipi i el 
president de la Plataforma per a la conservació de les 3 xemeneies.

El passat 12 d’abril va tenir lloc a la Biblioteca Sant Adrià l’acte de celebració del Dia de les Esquadres. 
L’acte ha estat presidit per l’alcalde de Sant Adrià de Besòs, Joan Callau Bartolí, el Primer Tinent 
d’Alcalde de Badalona, Oriol Lladó, la cap de l’ABP de Badalona, la Intendenta Lourdes Puigbarraca, 
el sotscap de la Comissaria de Districte de Sant Adrià de Besòs, el sotsinspector Isidre Rabassa 
i el cap de la Regió Policial Metropolitana Nord, el Comissari Joan Figuera.
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El tramvia estrena una campanya de 
seguretat i civisme sota el lema “Tu ens 
importes” per conscienciar els usuaris

Redacción

Sant Adrià.-
El TRAM continua 

sent el transport públic 
més ben valorat pels 
usuaris, segons la da-
rrera Enquesta de Mo-
bilitat en Dia Feiner de 
l’ATM; té més de 25 
milions d’usuaris l’any, 
i s’hi comptabilitzen 20 
accidents per cada milió 
de quilòmetres recorre-
guts, mentre que amb 
els cotxes, els vehicles 
particulars, la xifra es 
multiplica per trenta: 600 
accidents per cada milió 
de quilòmetres.

Els conductors del 
tramvia i els propis siste-

mes de seguretat eviten 
molts accidents però se-
gueix sent necessària la 
col·laboració dels usuaris: 
una bona actitud cívica 
és la millor prevenció. La 
majoria d’accidents es 
produeixen per distracció 
dels vianants o per impru-
dències dels conductors 
de vehicles privats.

Amb “Tu ens im-
portes” es busca fer 
reflexionar sobre la ne-
cessitat de mantenir un 
comportament cívic i 
solidari, tant als com-
bois com a les parades, 
tot seguint la línia del 
compromís en la millora 
constant del servei.

Els cinc missatges 

en què posa èmfasi la 
campanya “Tu ens im-
portes” són la neces-
sitat d’agafar-se a les 
barres de seguretat si es 
viatja dempeus; de cedir 
els seients reservats 
a les persones que els 
necessitin; d’usar les 
portes dobles; de validar 
el bitllet en entrar al tra-
mvia, i de no distreure’s 
amb el mòbil quan es 
creuen les vies.

Actualitat
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EUiA commemora el 
85è aniversari de la 
proclamació de la II 
República

Redacció

Sant Adrià.-
L’assemblea d’EUiA 

de Sant Adrià de Besòs ha 
commemorat el 85è ani-
versari de la proclamació 
de la Segona República 
amb una ofrena floral i 
la lectura d’un manifest 
al plafó que forma part 
de la Xarxa d’Espais de 
Memòria de Catalunya a 
l’històric barri del Camp 
de la Bota, el lloc a cavall 
entre Barcelona i Sant 
Adrià on la dictadura fran-
quista va executar de 
manera sistemàtica prop 

de 1700 persones entre 
1939 i 1952.

Al manifest llegit, 
s’expliquen els esdeveni-
ments històrics d’aquell 
mes d’abril de 1931, 
una primavera no menys 
convulsa, però sí més 
triomfal que la d’avui en 
dia. D’altra banda reivin-
dica que a tots i cadascun 
de nosaltres, ens toca 
recollir la bandera tricolor 
i emprendre de nou la 
lluita per la qual van lliurar 
les seves vides les perso-
nes d’aquella primavera, 
doncs la victòria no ha 
arribat encara.

Pe r  acaba r  s ’ ha 
fet un brindis al local 
d’Esquerra Unida, “en 
memòria de tot allò que 
va significar la II Repú-
blica, i per la continuació 
de la lluita per fer pos-
sible aquella bella idea 
nascuda un abril de fa 
85 anys, doncs segueix 
sent la nostra meta i el 
nostre ideal”.

EUIA SAB

La remodelació del 
carrer Lleida comença

Redacció

Sant Adrià.-
L’últ ima setmana 

d’abril s’ha iniciat la reor-
denació del carrer Lleida 
del barri de Sant Joan 
Baptista que tindrà una 
duració aproximada de 4 
mesos. Les obres al carrer 
Lleida seran molt similars 
a les realitzades fa uns 

mesos als carrers València 
i Girona, amb els quals 
l’Ajuntament va començar 
un pla de reordenació 
dels carrers situats entre 
Mare de Déu del Carme i 
l’avinguda de la Platja.

L’actuació permetrà 
conciliar els espais de 
vianants amb un carril 
de circulació més lent i 
aparcament a una sola 

banda. Es milloraran les 
actuals infraestructures, 
substituint l’actual co-
llector del clavegueram, 
l’enllumenat públic i so-
terrant les línies de baixa 
tensió. El resultat serà un 
espai visualment més net 
i endreçat amb nou mo-
biliari urbà, tal i com es 
pot comprovar als carrers 
veïns ja finalitzats.

L’IBI en tres fraccions
Redacció

Sant Adrià.-
El consistori adrianenc 

presenta una novetat en el 
pagament domiciliat de 
l’IBI. A partir d’aquest any, 
el pagament dels rebuts 
de l’Impost sobre Béns 
Immobles (IBI) domiciliats 
a entitats financeres, es 

farà en tres fraccions, i no 
en dues com es feia fins 
ara. El pagament es farà el 
3 de maig, el 4 de juliol i el 
3 d’octubre. La manca de 
pagament en aquests ter-
minis implicarà l’aplicació 
immediata dels recàrrecs 
legalment establerts.

No és  necessa r i 
sol·licitar el nou sistema 

de pagament en tres frac-
cions, ja aquest s’aplicarà 
automàticament a tots els 
rebuts domiciliats.

Respecte dels rebuts 
d’IBI no domiciliats, aquests 
es posaran a cobrament 
voluntari en el termini de 5 
de maig a 5 de juliol, sense 
cap modificació en la seva 
gestió ordinària.

COMUNICACIÓ SAB
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Alumnes del CNL 
participen en el 7è 
concurs de podcasts 
Contes del Món

Redacción

Sant Adrià.-
El grup d’alumnes 

del curs Elemental 3, 
que fan les classes al 
CC Sant Roc, han creat 
col·laborativament un 
conte, que han anomenat 
Història d’un veritable 
amor, i l’han presentat al 
concurs de podcasts Con-
tes del Món de COMSOC, 
una associació sense 
ànim de lucre que poten-
cia moviments socials 
i cultures populars de 
tradició oral. 

El conte el vam enre-

gistrar a Ràdio la Mina, 
on també van parlar de 
la seva experiència com 
a estudiants de català 
al CNL.

En aquest concurs, un 
grup-classe ha d’elaborar 
un conte, enregistrar-lo i 
fer-ne un dibuix. Un jurat 
tria els 50 millors contes 
i obre una votació a Face-
book i Twitter per escollir 
els 24 guanyadors, els 
contes dels quals es pu-
bliquen en un llibre.

L’any 2014 hi va parti-
cipar un curs d’Elemental 
2 de l’SLC de Sant Adrià 
de Besòs amb el con-

te Karim i el riu, que 
va quedar entre els 24 
guanyadors. L’any 2015 
s’hi va presentar un curs 
d’Elemental 1 de l’SLC 
de Badalona amb el títol 
La casa dolça i un curs 
d’Elemental 1 de l’SLC 
de Sant Adrià amb el títol 
Una lliçó per recordar, que 
va quedar entre els 50 
finalistes.

Sant Adrià Consulting

Tel.  93 462 70 16 - 93 462 01 36
Fax 93 381 54 50

Av. Catalunya, 77  
08930-Sant Adrià de Besòs Barcelona-España

FISCAL CONTABLE LABORAL 
JURÍDICO SEGUROS
GESTIONES INMOBILIARIAS

 EXTRANJERÍA

w w w . s a n t a d r i a c o n s u l t i n g . c o m

Una exposició sobre 
“Les Veus del Petit 
Príncep” a la Biblioteca 
de Sant Adrià 

Redacció

Sant Adrià.-
La Biblioteca de Sant 

Adrià presenta l’exposició 
“Les veus del Petit Prín-
cep” de l’1 al 30 d’abril. 
La mostra, comissariada 
per l’historiador de Sant 
Adrià Jose Luis Muñoz, 
reuneix una col·lecció 
privada de diferents edi-
cions d’arreu del món 
del llibre més conegut del 
seu autor, Antoine Saint-
Exupéry i de la literatura 
francesa.

“El Petit Príncep” va 
ser publicada l’abril de 
1943, tant en anglès com 
en francès als EEUU, per 
l’editorial nord-america-
na Reynal & Hitchcock, 
mentre que l’editorial 
francesa Éditions Galli-
mard no va poder impri-
mir l’obra fins el 1946, 
després de l’alliberament 
de França. En català la 
primera edició de “El Petit 
Príncep” data de 1959, 
publicat per l’editorial Es-
trela i en aranès el 2005, 
a l’editorial Parangona 
amb el títol “Eth Petit 
Prince”.

Per Jose Luis Muñoz, 
““El Petit Príncep” és 
un fenomen editorial. 
És el llibre més traduït 
al món, després de la 
Bíblia. Ha estat traduït a 

292 llengües, cada any hi 
ha noves traduccions, se 
n’han fet més de 1300 
edicions i se n’han venut 
més de 145 milions de 
còpies. Avui, gràcies a la 
passió del col·leccionista 
David Rabanal Nogués i 
els fons de la Xarxa de 
Biblioteques, a Sant Adrià 
tenim l’oportunitat de 
realitzar un viatge arreu 
del món a partir d’aquest 

fenomen literari”.
A l’exposició de la 

Biblioteca de Sant Adrià 
trobarem una mostra de 
“El Petit Príncep” editat 
en 42 llengües o dialec-
tes diferents entre elles 
Ladino, varietat dialectal 
del castellà que parlen els 
descendents dels jueus 
expulsats de la Península 
Ibèrica al segle XV, Braille, 
Àrab, Rus,...

JLM
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Una temporada plena 
de bons resultats del 
Club Escacs Sant Adrià

Redacció

Sant Adrià.-
El Club Escacs Sant 

Adrià està vivint una tem-
porada plena d’èxits. El 
més destacat és l’ascens 
dels equips C i D a la Lli-
ga Catalana d’Escacs per 
equips. A més, l’equip C 
va ser campió del grup IX 
de Tercera Categoria. En 
aquests moments s’està 
disputant la fase final per 
aconseguir el campionat 
de Catalunya de Segona, 
on hi participen 19 grups 
de 10 equips. Aquest pas-
sat diumenge, 17 d’abril, 
el Club Escacs Sant Adrià 
va aconseguir arribar a 
les semi-finals després 

de guanyar per 3 a 1 al 
Comtal C.

Per la seva banda, el 
Sant Adrià B disputarà el 
proper 24 d’abril la final 
de Catalunya per equips 
d’escacs actius, després 
d’haver quedat tercer de 
segona categoria a la fase 
provisional de Barcelona. 
La final es disputarà a 
Mollerussa, amb la par-
ticipació dels 10 millors 
equips de Catalunya de 
cada categoria.

En el Campionat de 
Catalunya per equips han 
participat cinc equips del 
club adrianenc, acon-
seguint el Sant Adrià C 
el campionat del Grup 
IX de 3a categoria i el 

sots-campionat del Grup 
VII de 3a categoria el D. 
L’equip A va quedar desè 
del Grup III de 2a divisió, 
el B el quart lloc del Grup I 
de 2a categoria, i el sots-
12 el novè del Grup I de 
categoria sots-12.

Per últim, cal desta-
car que des del passat 10 
d’abril i fins el proper 19 
de juny s’està disputant 
el XII Open Ciutat de 
Sant Adrià. Després de 
les primeres dues rondes, 
els 12 primers caps de 
sèrie de torneig continuen 
invictes, tot i que el pas-
sat diumenge 17 d’abril 
van haver de treballar de 
valent per guanyar les 
seves partides.

Esports

Moció perquè García 
Bragado sigui 
abanderat en els Jocs 
Olímpics de Rio

Redacció

Sant Adrià.-
En la sessió ordinària 

del ple celebrada el 30 de 
març es va aprovar per 
unanimitat una moció per 
demanar al Comité Olímpic 
Espanyol i a la Junta de Fe-
deracions Olímpiques que 
l’atleta, Jesús Ángel García 
Bragado sigui l’abanderat 
espanyol als Jocs Olímpics 
de Rio 2016. Una petició 
que finalment no va ser ac-
ceptada, ja que serà Rafa 

Nadal l’abanderat.
Garcia Bragado, veí 

de Sant Adrià i regidor del 
PP del consistori adria-
nenc, compta amb mèrits 
i una trajectòria esportiva 
brillant. El proper estiu 
als Jocs de Rio 2016 es 
convertirà en el primer 
atleta masculí de la his-
tòria que participa en 
set edicions dels Jocs 
Olímpics, que té el rècord 
mundial absolut de parti-
cipacions en campionats 
del món d’atletisme amb 

dotze participacions i que 
també ha competit en sis 
edicions dels campionats 
d’Europa.

En el seu palmarès 
destaca la medalla d’or en 
la prova de 50 quilòme-
tres marxa als mundials 
de Stuttgart (1993), de 
plata als d’Atenes (1997) 
i Edmonton (2001) i de 
bronze als de Berl ín 
(2009). També va obte-
nir el diploma olímpic als 
Jocs d’Atenes el 2004 i 
Pequín el 2008.

La Mina tendrá su primera carrera popular
Redacció

Sant Adrià.-
Este 2016 se cumplen 

25 años de la Semana 
Cultural del barrio de la 
Mina, y para celebrarlo, 
la Asociación de vecinos 
y vecinas han organizado 
la primera edición de la ca-
rrera popular de la Mina.

La carrera tendrá cua-
tro posibles distancias, de 
2,5 km., 5 km., 7,5 km. 
y 10 km. El recorrido, de 
2,5 kilómetros, comenza-
rá en la Zona Deportiva 
de La Mina y recorrerá la 

calle Llull, la Rambla de la 
Mina, Ponent, Mart, Avin-
guda Manuel Fernández 
Márquez, Ramón y Cajal, 
Avinguda la Catalana, 
Ramón y Cajal, Avinguda 
Manuel Fernández Már-
quez y Llevant. Se podrá 
participar individualmente 
o por equipos de cuatro 
personas que se releva-
rán hasta completar las 
cuatro vueltas, y cada 
uno deberá recorrer una 
distancia mínima de 2,5 
km. Los equipos pueden 
ser masculinos, femeni-
nos o mixtos.

La inscripción tiene 
un coste de 5 euros para 
la carrera de 2,5 km., de 
7 para la de 5 km., de 9 
para la de 7,5 km. y de 
11 euros para la de 10 
km. Si se desea adquirir 
la camiseta de la carrera 
se sumarán 3 euros más. 
La inscripción se puede 
hacer de manera online 
en esta dirección: http://
www.runmagazine.es/
inscripciocursamina. La 
inscripción estará abierta 
hasta el 25 de mayo (con 
obsequio, hasta el 22 de 
mayo).

CESAB
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Canvi de data de 
la primera “Ruta 
Solidaria por la ELA”

Redacció

Sant Adrià.-
Amb l’objectiu de re-

captar el màxim de fons 
possibles s’organitza a 
la nostra ciutat la prime-
ra Ruta Solidaria por la 
ELA, que tindrà lloc el 
diumenge 19 de juny, en 
comptes del dissabte 18 
de juny com s’havia anun-
ciat, un canvi que respon 
a qüestions logístiques. 
Tanmateix, entitats i as-
sociacions de la ciutat 
estan col·laborant des 
de fa temps en aquest 
projecte i durant el mes 
d’abril ja s’ha pogut gau-
dir d’algunes de les acti-
vitats, com una lectura 

de poemes, música en 
directe i monòlegs, i una 
exposició de vehicles 
clàssics i motos america-
nes a càrrec del Motors 
RocKers BCN – SAB. Al 
mes de maig hi haurà 
teatre solidari a l’Ateneu 
i el 19 de juny es farà la 
Ruta Solidaria que comp-
tarà amb la participació 
de l’ultra-fondista adria-
nenc Alberto de la Guia, 
que juntament amb tots 
aquells ciutadans i ciuta-
danes, entitats, etc. que 
s’hi vulguin sumar parti-
ciparan en una cursa de 
5 km per la ciutat. A més 
per a tots aquells que no 
s’atreveixin amb la cursa 
podran fer una caminada 

amb el mateix recorre-
gut. Tot el que es recapti 
amb les inscripcions anirà 
destinat a finançar el 
projectes d’investigació 
que impulsa RedEla i la 
Fundació Miquel Valls.

La RedELA és una 
associació impulsada per 
persones afectades per 
Esclerosi Lateral Amio-
tròfica, tant de la Pla-
taforma d’Afectats per 
l’ELA com de fora.

MÉS DE 50 ANYS AL VOSTRE SERVEI
Cafeteria - Venda de Café - Pastisseria Artesanal

Avda. Catalunya nº 24 - Sant Adrià de 
Besòs - Tel. 93 462 28 33

16 rècords batuts al 
VIè Open Màster Ciutat 
de Sant Adrià

CNSA

Sant Adrià.-
Dissabte, 2 d’abril la 

secció màster del Club 
Natació Sant Adrià va 
celebrar el seu VIè Open 
Màster Ciutat de Sant 
Adrià, amb la participa-
ció de 20 clubs d’arreu 
de Catalunya i gairebé 
90 participants. Amb la 
participació destacada de 
la nedadora Laura Roca 
del C.N. Terrassa, pos-
seïdora de varius rècords 
del mon. Cal destacar 
també la participació del 
nedador més gran de la 

competició en Jaume 
Cots, de l’any 1933, del 
C.N. Minorisa i la nedado-
ra de més edat, la Quima 
Albesa de l’any 1938 del 
C.N. Sant Adrià.

Durant la competició 
es van batre 14 rècords 
propis de la competició i 
dos de Catalunya, en les 
proves de 4x100 Lliures 
masculí, a la categoria 
+100 del C.N. El Prat i 
en 4x100 Lliures Femení, 
a la categoria +100 del 
C.N. Cerdanyola. Final-
ment es van repartir els 
premis als millors neda-
dors masculins i feme-

nins, en Daniel Morales 
(C.N. Aquamasters) i 
Laura Roca (C.N. Terras-
sa), per la seva màxima 
puntuació segons la Tau-
la Catalana.

La participació del 
C.N. Sant Adrià, va ser la 
més destacada en nom-
bre de participants amb 
16 nedadors, i amb mi-
llores d’algunes marques i 
rècords propis del club.

Ara toca esperar fins 
l’any vinent per tornar a 
competir a la nostra ciu-
tat i organitzar el proper 
Open Màster de la Ciutat 
de Sant Adrià.

Tindrà lloc el diumenge 19 de juny i la recaptació anirà destinada al 
finançament de projectes de recerca de l’ ELA. 

CNSAB

Èxit de temporada pel 
Club d’Hoquei Línia 
Tucans adrianenc

CHL Tucans

Sant Adrià.-
A poc a poc es van 

veient els resultats de 
l’esforç durant anys de la 
nostra entitat. Això seria 
el resum d’aquest final 
de temporada al nostre 
club dels Tucans. Aquesta 
temporada que encara no 
ha acabat estem aconse-
guint molt bons resultats 
en totes les categories, 
especialment en el Feme-
ní, Infantil i Prebenjamí.

El nostre femení “SAB 

Tucans ASME” ha quedat 
primer de la Lliga Regular 
Elit Nacional Femenina 
d’Hoquei Línia, semifina-
lista de la VIII Copa de 
SM La Reina i primer de la 
Lliga Regular de la Fede-
ració Catalana d’Hoquei 
Línia. Encara li queda per 
jugar la final del Play Of 
de la Lliga Nacional Élite 
Femenina d’Hoquei Línia 
i el Play Of de la Lliga Ca-
talana d’Hoquei Línia

El nostre Infantil es 
va classificar per al Play 
of de la Lliga Catalana 

jugant la semifinal i que-
dant quart de Catalunya.

Els nostres “petits”, 
el prebenjamí, també es 
va classificar per jugar 
el Play Of de la Lliga 
Catalana jugant la semi-
final i quedant tercer de 
Catalunya.

També destacar el 
quart lloc del nostre equip 
sènior masculí a la Lliga 
Nacional Plata.

Agraïm la col·laboració 
de  TERSA,  Mura l l a 
Optica,ISB SPORT i WIS-
HMII.
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Farmàcies de torn - MAIG 2016

Telèfons 
d’interès 

SANT ADRIÀ
-Ajuntament- 93.381.20.04
-Policia Local- 93.381.55.55
-Protecció Civil- 93.462.27.00 / 
93.462.22.11
-Comissaria de la Policia Nacional- 
93.381.50.11
-Mossos d’Esquadra- 088 (per a les tres 
ciutats)
-Creu Roja- 93.381.00.80
-Correus- 93.381.21.31
-CAP local- 93.462.26.61
-Taxis- 93.392.22.22

SANTA COLOMA
-Ajuntament- 93.462.40.40
-Policia Local- 93.386.00.50
-Comissaria de la Policia Nacional- 
93.466.38.45
-Creu Roja- 93.386.20.24 / 93.446.21.87
-Correus- 93.386.69.99
-Bombers- 93.391.82.82
-Bombers.Urg.- 93.391.80.80 
-Hospital Esperit Sant- 93.386.02.02 
 (Urgències- 93.386.30.00)
-Ambulàncies- 93.468.20.00   
-Companyia de l’Aigua- 93.386.59.99
-Taxis- 93.391.22.22

BADALONA
-Ajuntament- 93.483.26.00
-Policia Local-  93.483.29.01
-Comissaria de la Policia Nacional- 93.387.04.47
-Protecció Civil -93.483.28.86
-Bombers- 93.388.00.80
-Correus- 93.384.34.52 / 93.399.62.12
-Hospital Municipal - 93.464.83.00
-Hospital Can Ruti-93.465.12.00
-Ambulàncies- 93.384.56.12
-Estació Renfe- 93.389.30.75
-Taxis- 93.225.00.00/     
-Gas Badalona S.A. 93.389.03.66 / 93.389.07.16

COMARCA
-Catalana  Gas -900.30.31.32
-Averies Gas - 900.39.40.41
-FECSA- 900.31.31.31
-Aigues de Barcelona
 900.35.53.55
-Enher Elec.- 900.333.330
-Tugsal- 93.395.31.11
-Grup de Famílies de Jugadors 
compulsius (GAM-ANON)- 
645.343.336
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BALANÇA (24 setembre-23 octubre)
Cal prendre’s les coses amb calma perquè realment et 
surtin bé les coses. Si t’apures a l’excés corres el risc 
d’haver de realitzar-les dues vegades. 

ESCORPÍ (24 octubre-22 novembre)
Creus que ho tens tot sota control, però al moment menys 
pensat pot ser que sorgeixi alguna cosa que trastoqui per 
complet els teus plans. Et portaràs una gran decepció.

SAGITARI (22 novembre-21 decembre)
No pots passar-te tots els dies queixant-te per la teva 
mala sort. Fes alguna cosa per canviar la situació si no 
vols veure com et quedes sol. 

CAPRICORN (22 desembre-20 gener)
Serà un mes que aprofitaràs al màxim. Et posaràs a 
realitzar una sèrie d’activitats que tenies pendents i que 
portaves molt de temps desitjant. 

AQUARI (21 gener-19 febrer)
Perdràs molts contactes al llarg d’aquest mes, però 
sempre et quedarà el suport de la gent que tant et vol i 
que no et donarà l’esquena a cap moment. 
 
PEIXOS (20 febrer-20 maig)
Serà un mes molt bo per a tu, on aconseguiràs tot el que 
et proposis. Trauràs a relluir tot el teu talent. Tindràs 
molts compromisos socials durant els primers dies.

ARIES  (21 març-20 abril)
Serà un mes bastant complicat per a tu. Cap dels teus 
propòsits aconseguiran tirar endavant amb èxit. Tots els 
teus esforços quedaran sense recompensa. 

TAURE  (21 abril-20 maig)
Aconseguiràs el que t’havies proposat al començament 
d’any, canviar de manera radical una sèrie d’aspectes en 
la teva vida. Començaràs a notar els resultats.    

BESSONS  (21 maig-21 juny)
Prepara’t per a una nova vida. Al principi et costarà 
molt adaptar-te, però és lògic. Enfronta’t als problemes 
amb energia i no et deixis intimidar per res.  

CRANC  (22  juny-23  juliol)
Vius molt bé i creus que serà sempre així, però poden 
arribar moments dolents que t’obliguin a estrènyer-te el 
cinturó. Concedeix-li més importància al que ja tens. 

LLEÓ (23  juliol-23 agost)
Gaudeixes molt amb les festes i esdeveniments 
socials. Estar amb la gent que vols et farà oblidar-te 
dels contratemps. 

V E R G E  ( 2 4  a g o s t - 2  s e t e m b r e ) 
Solament depèn de tu gaudir d’un altre mes espectacular. 
La vida cal gaudir-la al màxim, imposant els teus gustos 
i necessitats sobre la resta de coses.

Diumenge 1
Avda. Platja, 82

Dilluns 2
Andreu Vidal, 2

Dimarts 3
Fernández Márquez, 73-75

Dimecres 4
Via Trajana, 20, local 6

Dijous 5
Av. Catalunya, 50

Divendres 6
García Lorca, 1

Dissabte 7
Mar, 18

Diumenge 8
Pi i Gibert, 66

 Dilluns 9
Gran Via CC, 26

Dimarts 10
Avda. Catalunya, 92-94

Dimecres 11

Avda. Platja, 82
Dijous 12 

Andreu Vidal, 2
Divendres 13

Fernández Márquez, 73-75
Dissabte 14

Via Trajana, 20, local 6
Diumenge 15

Av. Catalunya, 50
Dilluns 16

García Lorca, 1
Dimarts 17

Mar, 18
Dimecres 18
Pi i Gibert, 66

 Dijous 19
Gran Via CC, 26
Divendres 20

Avda. Catalunya, 92-94 
Dissabte 21

Avda. Platja, 82

 Diumenge 22
Andreu Vidal, 2

Dilluns 23
Fernández Márquez, 73-75

Dimarts 24
Via Trajana, 20, local 6

Dimecres 25 
Av. Catalunya, 50

Dijous 26
García Lorca, 1
Divendres 27

Mar, 18
Dissabte 28 
Pi i Gibert, 66
Diumenge 29

Gran Via CC, 26
Dilluns 30

Avda. Catalunya, 92-94
Dimarts 31

Avda. Platja, 82



Ácido hialurónico: la corrección natural 
del paso del tiempo en nuestro rostro

Redacción

Sant Adrià.-

La odontología esté-
tica es mucho más que 
la corrección de la armo-
nía de nuestros dientes 
para tener una bonita 
sonrisa. Desde hace 
unos años, una substan-
cia natural, que creamos 
nosotros mismos, ha 
abierto un nuevo abani-
co para luchar contra el 
paso del tiempo.   

El ácido hialurónico 
es un componente na-
tural de nuestro cuerpo 
que se almacena prin-
cipalmente en nuestra 

piel (además de en las 
articulaciones y car-
tílagos). Una de sus 
funciones es retener 
líquidos. Con el paso 
de los años lo vamos 
perdiendo (cuando lle-
gamos a los 50 años, 
nuestro cuerpo tan solo 
tiene el 50% de esta 
sustancia), por lo que 
aparecen las arrugas 
por la pérdida de volu-
men y resistencia de la 
piel. Tras diversos estu-
dios se ha llegado a la 
conclusión que si se in-
yecta esta sustancia en 
nuestra piel, ésta recu-
peraría su textura. Por 

eso, el ácido hialurónico 
se utiliza en cosmética, 
y en tratamientos para 
enfermedades como la 
artritis, porque recupera 
los cartílagos. 

Para conocer su 
uso en odontología, 
hablamos con la doc-
tora Henar Fernández, 
que realiza tratamien-
tos con ácido hialuró-
nico en la Clínica Tot 
Dental de Sant Adrià 
los miércoles y los 
viernes por la mañana. 
Lo primero que nos 
comenta es que al ser 
una sustancia natural 
es totalmente segura. 

“Nuestro cuerpo lo 
procesa, no es como la 
toxina botulímica, que 
lo que hace es paralizar 
el músculo. En este  
caso es algo que tu 
cuerpo sintetiza y que 
si ha perdido se puede 
volver a colocar”.

La doctora Fernán-
dez realiza tratamientos 
para aumento de labios, 
corrección de arrugas 
de código de barras (en 
los labios), del surco 
nasogeniano, del men-
tón, y de la comisura 
de los labios. 

“Es muy fácil de in-
yectar porque es a nivel 

de epidermis”, afirma. 
Es lo que se conoce 
como mesoterapia, o la 
colocación de ácido hia-
lurónico en la epidermis, 
la capa más externa de 
la piel. Es tan sencillo e 
indoloro que no requiere 
anestesia. “No es una 
intervención quirúrgica, 
es muy poco invasivo”. 

Además, al ser to-
talmente biocompatible, 
no hay casos de aler-
gias. “Lo único es que 
a veces se inflama un 
poco la zona después 
del tratamiento”, co-
menta la doctora.  

A nivel dental, se uti-
liza el ácido hialurónico 

cuando se ha perdido la 
papila, ya que se puede 
inyectar para rellenar la 
encía plana por pérdida 
de hueso.

Este tratamiento 
está indicado para todo 
tipo de pacientes. Tan 
solo en casos muy con-
cretos podría ocasionar 
algún problema. “En el 
caso de los culturistas, 
por ejemplo, que cuando 
van a una competición 
reducen drásticamente 
su consumo de agua. 
Como el ácido hialuró-
nico recapta el agua de 
la piel, si el paciente no 
está ingiriendo el agua 
suficiente se puede lle-

gar a encapsular. Por 
eso tienen que hacer 
el tratamiento cuando 
no estén reduciendo la 
ingesta de agua”.

En cuanto a la du-
ración del tratamiento, 
la doctora Henar Fer-
nández explica que ”lo 
que se inyecta es ácido 
hialurónico reticulado, 
de alta densidad. Hay 
varios tipos, y depende 
del que se ponga dura 
más o menos. Pero 
aproximadamente dura 
entre un año y un año 
y medio”. 

En mesoterapia es 
preferible hacer tres se-
siones cada dos meses, 

y estar seis meses de 
descanso.  

En cuanto al au-
mento de labios lo ideal 
sería hacerlo en dos 
visitas, para que el pa-
ciente vea después de 
la primera si está a gus-
to o si desea más.

“En la cara lo mejor 
es no hacer nada que 
sea permanente, por-
que cuando tienes 20 
años más a lo mejor 
no te ves bien así. Por 
eso el ácido hialurónico 
tiene esa gran ventaja, 
no es permanente”, 
concluye la doctora 
Henar Fernández, de la 
clínica Tot Dental.      

La clínica Tot Dental de Sant Adrià realiza tratamientos de aumento de labios, mesoterapia y relleno de la encia por pérdida de hueso.

Salut dental

El ácido hialurónico es 
una sustancia natural que 
genera nuestro cuerpo y 
que se almacena sobre 

todo en la piel

En Tot Dental se realizan 
tratamientos de corrección 

de arrugas en torno a la 
boca y el relleno de la encía 

por falta de hueso

El ácido hialurónico es una sustancia natural que genera 
nuestro cuerpo y que se almacena, principalmente, en la piel. 
Al hacernos mayores, vamos perdiendo dicha sustancia, y es 
cuando aparecen las arrugas y las líneas de expresión. Al inyectar 
ácido hialurónico, nuestra piel recupera la textura y las arrugas 
desaparecen. También se puede utilizar para aumentar el tamaño 
de los labios, como muestra la imagen inferior. 




